JUN.27.2886) _ 4: 33PN NO. 784 F.3

y | . Page 2 of2

=

' . . . upsndrunning. -
ol I : .
~ b"c - | . &0 'Fw Team | i . . .

4 SENSTVERUTUNGASIFED . e
g- T You have been kienified a3 having conductad an sasignmant al GTMO, Cubs since

8/11/01. The Inspeeton Division has been tasked with contacling thase employees
who have served in any capacity ut GTMO snd obiair informatieh regarding the

i _ " pestment of detainess. Employeas shouid immmadintaly respand to the fellowing :

‘ 1) Employess whe cbserved aggrassive raatment, interrogations or intarview
v w .lschnigues on GTMO detainees which was not consigiant With Bursau Interview
' goﬁ:ylauidunm!. eheuld respand via emall for the purpeas of a foliow-up Intarvisw.
' N . ositive amall respeneas should be directad fo: .

npection Omision - 18- 1

: ! ' 2) Employees who servad i GTMO and observed no aggressive traatmant of
i datsineas, should respond via an EC decumenting a nsgative responae, The EC
shetld include the employee's.cfficial Buraau name, titls. and tenure of assignment at

... | GTMO.

) ’ ;rhe E'Y'c ghould be tted "Counterterrorism DMsion, GTMO, lnspection Spacial
nQui .
] _ fie# 287-HQ-A1327658-A The EC should not be upioaded, but enly seriaiizad, with »
t " hard copy forwarded to; '
) ' Inspaction Division
{ . ‘ Offiee of %m vo !
. V. . . ' Reem 7837 nc-|

earyre

SENBITIVE BUTUNCILASSIFIER - RS
| B A\.\-NF°"‘"‘*“°L§3§Y§§.Q g Suef /

»

-1 NISUNC
N

. A DATE & -

E EN ] NEL . vt

[ :

| , JR—
i ' : ' . FB| E«Mall - Employees idertified as Having an
¢ ! . ' Asgignment ts GTMO - B Jul 04
" 8ENSIT] ’ s‘r" .

o . UNCLASSIFIED . 285 moweser,

DOD JUNE 3734



. 0. 7 F.a
UN. 27 . CO0 g 4* e | = o F—— NG. 7pa r

-
.

Bes

e T T

—————o——— 00— - e

~s~-Original Mesgage—-

‘ ‘ - m
FB! L]
I'MH (CTD) (FBY) DATE M__,b

.; . ‘ . . ..

{. '‘el-{. - sent Wecneaday, Ul 14, 2004 2:38 PM
.. el -Tuj (INSD) (8D

E o ¢ ) (FB1)

1~
‘ ‘ ' Subjpet: RE: GTMO “
i g ' NON-RECORD s..
[

b b- l . . . ’
AN - 'vm the Case Agenl for the firat 14 months of GTMO. | spake with Valede -
. Capranl two'months g when | was in Iraq and the Abu Gharlb fallout was just bresking. Al
' { that time, It seemed the Buraau's focus was identifying any iabllity in the. karm of direct .
. invovernent. | weuld be happy o sit down with yau and walk you thraugh whst | saw as the
‘ predicizble.onsel o aggressive reatment, intemogations er inlerview techniques. In shert,
: the Bursau parsonnel thera had ne direct particiation, Butd think | may ba akle te assist in
: ' describing the lanéscape for you and giving you the detalis adout where some things want off
| . the tracks. l]uswm'rkfs“ i!uu and sm phone-less, but | have this ¢-mall

[ 4
;' Y1400a : .

DOD JUNE 3735



DEPARTWENT OF DEFENSE
: ) CONBAND
W ETSTAVERDE
MIASR, FL 331724217

2 June 2003

.. MEMORANDUM FOR Major General Geoffery Miller, Cammander, Joint Task Force Guantanamo,
. Guantanamo Bay, Cuba .

SUBJECT: <5/ANF)-Letter of Promulgation Regarding Secretary of Defense Guidance On Interrogation
Techniques , 4

1. (S/ANF~This memorandum provides amplification on the 16 April 2003 guidance from the Secretary
of Defense (SECDEF) reganrding Joint Task Force Guantanamo's impleméntation of interrogation
techniques.

2. (S//NF) The SECDEF’s mcmorandum directs that Techniques B, I, O, end X be used only when
- required by military neoessity, and that the SECDEF be notified in advance. Prior to applying these
techmiques agamst a specific detainee, I direct you to submit a for spproval pursusnt to the
detaince’s initial inteTrogation strategy (or when that

3.~4SANFrTo clarify other matters raised by the SECDEF s memorandum:

{a) Reference Technique B, the Working Group was most concerned about removal of the Koran from a
detainee—~something we no longer do. Because providing incentives (e.g., McDonald's Fish Sandwiches or
cigarctics) is an integral part of interrogations, you will notify me in writing when the provided incentive
would cxooed that contemplated by interrogation doctnne contained t Army FM 34-52, or when the
imterrogatars mtend to remove an mcentive from s defainee.

(b) Reference Techniques 1 and O, you will notify e n writing when use of these standard

intamgtgimtgclnﬁqpmgusbcymdﬂndmthl:ppﬁaﬁmdam’bdinmym 3452. When usec of
the technique is consistent with FM 34-52, you do not need to notify me.

(c) Idefine “slecp deprivation,” referenced in Technique V, as keeping a detainee awake for more

than 16 hrs or allowing a detamee to reat briefiy and then repeatedly awakening him, not to exceed four
days in succession. :

@ szmTechﬁmz}L[domtecmidad:mcofmuimmmﬁtymimuisohﬁm A
detaince placed in 2 maxitoum security wmit is segrogated, but not truly isolated.

(¢) 1defme the “least mtrusive method™ as the tecimuque that has fbe least impact on a detainee’s
mdzdofmnwwemkmudahdwﬁmhmdmgmmﬁm

~SECREF/ANORORN/X] !

AR 15-6 GTMO Investigation

Memo to CDR JTF-GTMO Ref Letter of Exhibit _{ B of 76 Exhibits

E{?{nqlganon Re SECDEF Guidance on Interrogation
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SUMMARIZED WITNESS STATEMENT OF MG (RETIRED) MIKE
DUNLAVEY

MG Mike Dunlavey, FORMER COMMANDER, JTF-170, was interviewed and made
the following statement on or about 1007 hours, 17 March 2005, at WFO, Arlington, VA:

Appointment memos were shown to this witness. The witness went over the allegations.
Witness sworn by LtGen Schmidt. The witness provided the following testimony:
BACKGROUND:

How I became the JTF-170 Commander? I was working at the National Security
Agency. On 14 February 2002, I was contacted to meet with the SECDEF. I received a
Joint service billet description. I met with the SECDEF on the 20th or 21st of February
2002, along with the Deputy SECDEF, Wolferwitz and a number of other personnel.

The SECDEF told me that DoD had accumulated a number of bad guys. He wanted to
set up interrogation operations and to identify the senior Taliban and senior operatives
and to obtain information on what they were going to do regarding their operations and
structure.

The SECDEF said he wanted a product and he wanted intelligence now. He told me
what he wanted; not how to do it.

Initially, I was told that I would answer to the SECDEF and USSOUTHCOM. I did not
have to deal with USCENTCOM. Their mission had nothing to do with my mission.
Everything had to go up to USSOUTHCOM then to JCS. The directions changed and I
got my marching orders from the President of the United States. I was told by the
SECDEEF that he wanted me back in Washington DC every week to brief him.

I have 35 years of Intelligence experience. Iam a trial lawyer and between interrogations
in Vietnam, being a CI Commander, and as a trial lawyer, I bave done over 3,000
interrogations. The SECDEF needed a common sense way on how to do business.

The mission was to get intelligence to prevent another 9/11.

GTMO Situation:

Mike Lehnert did a miraculous job of getung Camp X-ray set up.

When I got to GTMO the facility consisted of literally a dangling fence. Detainees were

right next to one another. In the Seabee hut for example, everyone saw who was being
interrogated.

AR 15-6 GTMO Investigation

Exhibit _ 12 of 76 Exhibits
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DoD photographers were taking pictures for historical purposes. They published them
. with no regard for security. My job was to establish it.
as the Assistant J2. He worked up the JMD and tried to fill it with

@ bouo ccolml plish the interrogation mission.

e We have not fought a real war since Vietnam. Except for DHS, our interrogators were
- virtually inexperienced. It was an OJT situation on the ground at GTMO.

When I arrived, I met the Special Agent in Charge (SAC) for the FBL He was a SAC out
of Miami. Interrogations had started but there was no system. For example, the

’ interrogators though as the big dog. He made a lot of noise in the prison grounds
© but he was not the big guy. There simply was no process in place to assess who the real
leaders were.

JTF-160 was losing control of detainees. There was a major riot with the detainees.
They were shaking out their blankets and throwing food.

B ¢

I tried to set up a process that would work for the FBI, orked the E é
U.S.S. Cole incident. He was the best interrogator. He was a native s r and was

very, very good.

, The military linguists were worthless. They came out of school and coiild order coffee,
: . but they were getting smoked by the detainees.

The guards were living no better than the detainees.
The standard was to treat them humanely.

Frankly, the 1992 version of FM 34-52 had a problem with it. It was 18 years old and it
was how j ations were done for POWs,

L My people, the interrogators, got briefed on what my task force rules were.

The Geneva Conventions applied. I treated them as human beings, but not like soldiers.

They had a significant culture. rugs and beads were significant to me t them
practice religion

The detainees do not control the environment.

3739
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Everydéy we had undercover FBI agents om'.terrogating. We did want to
protect the identity of the people. We had n most continuously on the island. 6 \

83

We eventually got good information on who the leaders were and then we surprised them
with a response team. We grabbed them and took them out to the Brig where the JICRC
could see them, but they could not talk to them.

We had detainees that jumped the guards. There was a guy that took the MRE spoon,
shaved it down and made.a scalpel. We changed their sheets to the sheets in the federal
prison system so they can’t be tom or tied. They took magnets, welding rods, and
fashion them into weapons. We coliected a footlocker full of weapons.

INTERROGATIONS:

MBI

The Combined Investigative Task Force (CITF) brought to the staff and the Joint
Commander, a capability to collect evidence to criminally prosecute cases.

O iss] jcans from being killed. We were trying to work through
the moved out smartly and met with E,
the CINC.

C They had
good investigative skills and had experience dealing with these ople. We had mass

murderers.

The FBI SAC came every two weeks. They could not decide what to do. They.never
i built up any type of rapport. We had problems from the get go with the FBI. They had
i the best interrogators. Interrogations were done in my facilities. Any intelligence they
got they would share with us. '

We had an SOP on how we did business. We knew fro chester document t /
they would accuse us of torture and inhumane treatmen -

3740
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ABUSE ALLEGATIONS:

I would show up unannounced to see what was going on in the interrogations. Someone

being out of line js very possible. I won’t equate it to NYPD Blue. There were situations

where a guy would urinate or Jack off on a female interrogator. He did it to offend her. I
’ would not allow them to use religion as a shield. The detainees threw feces at the guards.

DOD JUNE 3742




An Article 15 was given to a guard for hosing down a detainee. The detainee threw a
bucket of urine on him.

If something was going wrong, the climate in the command was comfortable for self -
reporting.

We all knew the rules; and we followed them period.

I fell on my sword for the guy that was 100 years old. He was 90 to 105 years old and in
his 4th lifetime. He had no real good information. If he died we could not do a forensic
study. I would violate Sharia. He was not an American soldier that would not come out
in one piece. There were two other guys in their 70s to 80s. One was a cab driver that
took Al Qaeda to the border. We got him out of there in October. We released 211
detainees. Only Al Qaeda reported abuses. None were abused. If a guy had information,
we would focus on him. ‘

The duct tape incident, I remember that. I was in June or July 2002. 1did an internal
investigation. They sat and screamed at us. I think the MPs helped the interrogators. 1
don’t know if the guard was directed to restrain the detainee from doing something

As a judge if they screamed in court, I would tape them to a chair and tape their mouths.
In a legitimate detainee facility, you would do it. If we did not, they would do it.

The detainees were treated humanely. They had a high status of care. They were not
EPWs. They refused to identify themselves. On the postcards they gave us the wrong
name.

Humane is who we are as the American military.

My first lesson was in Vietnam. I went out in the field and the South Vietnamese had
two POWs. They got screamed at and kicked around. I watched what was going on. I
was a graduate of DLA. There was a big plate of boiled rice with flies on it. I asked one
of POWs when he had last eaten. He said, “four days ago and water two days ago”.
They chained him to a.50 cal and said he would kill him if he ran away. I had a canteen.
I drank and gave him a drink. It worked. I got his name. A

I employed what worked and did not work.
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egar tae use of dogs. The dogs would be used to escort movement of personnel
from detention to interrogation facilities, Dogs were there to intimidate. There were only
four dogs in the whole facility. They were there to prevent riots and for security

The dogs were under control of the MP handler. They would have the dogs look at the

detainees. On the other side of the coin, we do use the dogs as prisgnez control in the

federal system. We did not let the dogs bark or bite detainees. ought dogs to 03 b
my attention, I probably would have approved it. We did not use the ogs on the

prisoners.

. Keep in mind, they don’t like dogs. Unless the dogs are on patrol, they would be in an
) interrogation room. Using dogs is equal to the Fear Up technique. It breaks their
concentration in their response to the interrogation techniques. They would be thinking
about that dog. Is the dog a real threat? Absolutely not.

We physically removed an FB] agent when he went across the desk at a detainee. It
happened in my first three months. He was a big kind of guy. The detainee said
something like he knows his family and that he was going to kill them. I think it
happened during my tenure.

FBI impersonation? No, not on a normal course of business. We did not identify who
people where. The names and rank were covered. The FBI wore polo shirts and their
badge. The CITF did the same thing. It was part of the deception technique. Maybe
there was a complaint. I never knew or heard about it. Would CITF and FBI act as
DoD? It could have been a technique.

Interfering with FBI: we significant difference of opinion. There was a
. ' management issue wher uld come in and did not coordinate for a detainee

because they wanted to ta e detainee right away. FBI had interrogation plans.

7 —SECRET—

3744
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They did not brief DoD. CITF was going in without telling us. Every IP had to
coordinated for facilities and linguists.

Loud music and yelling was part of a sequence of events to disrupt the detainees thought
process.

Chaining the detainee in a fetal position is not a normal procedure to be used in
interrogation. If the detainee leaped at an interrogator, it might have been used for
security. It is not a normal procedure. The interrogators were instructed not to touch the
detainees. They were to leave it to the guards.

If short shackled, the detainee had done an offensive action.

Food and water deprivation I find incredibly hard to believe. BG Baccus would not have
tolerated that. Short rations were a disciplinary process. ICRC was there everyday. The
Chaplain was there everyday. The average detainee gained 16 pounds. They got medical
attention everyday.

The detainees went on a hunger strike. When weight metabolism decreased they went
down to the medical facility. They had to give the detainees forcible IVs. They wanted
Ensure. We made a joke about it.

There was no lap dance or rubbing up on detainees. There is no doubt the interrogators
took off their BDU tops. They wanted to be comfortable. The hardcore detainees did not
respond to women. They would not look at women. ] did not approve it under any
circumstances. It was stupid and offensive under the Geneva Conventions. It does not
serve any useful purpose. If that occurred, I want to see the FBI report.

Red ink used as menstrual fluid? I've never heard of that technique. It would disrupt the
intelligence and prosecution gathering operations.

Ghost detainees. . .every person that landed on the island was processed through the MP
cycle.

JTF-160 was in disarray when I took over. They had 60 outstanding Inspector General
complaints. We tried to clean up as much as we could before MG Miller came.

JTF-170 served two Article 15s to two individuals for personal misconduct. It was not
detainee related.

DOD JUNE 3745
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Other than the incident with FBI contractor that physically we etainee .
recall any other problems with FBI agents and detainees. LT dLT 6 é

might have counseled someone for wrong or inappropriate beh

1 counseled people on the lack of preparation. 1did it as a group. Icounseled FBI. I
never had information from the IG or JAG that we had a problem. It would stick out.

FBI did separate interviews. I have faith that th as not abusing
s. Ibad a high degree of faith. Ihad access to an: I wanted.

I also had high faith that the FBI was conducting proper interviews. Physical abuse just
does not work. Successful prosecution was their goal. They did not want to jeopardize

that.

We had four to six guys in Camp X-Ray. To put a detainee in X-Ray recjuired that we
notify USSOUTHCOM and JCS and we would have done a report in writing.

I was interviewed for the Church report.

. Virtually no one had a degree of expertise to deal with these people. They do not

iR

subscribe to our values legally and morally. We did benefit from some great young
people. We had a native Pakistani that was fluent in Arabic.

53

FBI's approach was that you would stay in jail if you did not talk to us. _ [(}

éé Was -ortured? No.

I declare under penalty that the foregoing in a true and correct summary of the statement
given by the witness, MG (ret) Mike Dunlavey. Executed at Davis-Monthan Air Force
Base, Arizona, on 29 March 2005.

ﬁEfDALLLLSCHLﬂDT -

Lieutenant General, USAF
AR 15-6 Investigating Officer
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summarzep wirness starement Lt cor [ N NENGczNGEGB

LCDR — who was interviewed on 24 March 2005 at a conference room in
the Hilton Hotel located at the O'Hare Airport, Chicago, lllinois. Also present was

legal representative (Navy Lieutenant). The follow-on interview took
place telephonically on 14 April 16, 2005 at 1254 hours. His combined statement was
substantially as follows:

I arrived at Guantanamo Bay, Cuba (GTMO) on or about 13 December 2002. [ was
deployed from European Command (EUCOM) on temporary duty status to act as the
Liaison Officer for EUCOM. While acting as the LNO for EUCOM I observed some
interrogations and even reviewed documents concerning Il bowever I did not
actively participate in interrogations or conversations concerning interrogation
procedures. On or about 28 June 2003, I was released from my obligations to EUCOM
and placed in the capacity of Special Projects Team Chief for Joint Task Force GTMO
(JTF-GTMO). 1held that position until I re-deployed on 24 September 2003.

During the course of the interview I was asked about what I knew about detainee abuse at
Guantanamo. 1 was specifically asked about the following acts: Inappropriate use of
military working dogs, inappropriate use of duct tape, impersonation of or interference
with FBI agents, inappropriate use of loud music and/or yelling, sleep deprivation, short-

- shackling, inappropriate use of extreme temperatures during interrogation, and
inappropriate use of sexual tension as an interrogation technique, to include use of lap
dances and simulated menstrual fluids.

I have personal knowledge of the following:

The only time I recall a militarv working dog (MWD) near a detainee was in the
movement operations for_ At no time was a MWD used during any
interrogations of e

I can say with certainty that none of my interrogators impersonated FBI agents duning
their interrogations because to do so would have been counterproductive. The mission

- for the JTF-GTMO interrogators was obtaining actionable intelligence from the detainee.
Most of the detainees assigned to the Special Project Team were very intelligent, English-
speaking men who were educated (at least partially) in the United States of America and
understood our criminal justice operation. The detainees knew the FBI represented the
law enforcement community. As a branch of law enforcement, the detainee’s knew that
the FBI had the power to incarcerate them for years. With the above being said, it wasn't
shocking to learn that the detainees did not like opening up to the FBI. Therefore, it
would have been stupid for me to encourage my interrogators to impersonate FBI agents.

1 did authorize a couple of my interrogators —

to impersonate Department of State agents during a few interrogations of ISN
760. The impersonation approach implemented by the interrogators was approved.

) AR 15-6 GTMO Investigation -
i ] "'SECHET' ) Exhibit _30 __ of 76 Exhibits
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My team never used “music” as an interrogation technique. However I know that music
was used as a technique by some of the other teams (however even the other teams
started to use the technique less and less over time).

Yelling was a common tool used during interrogations. Why not! My interrogators (on
the Special Projects Team) didn’t yell to the point of losing their cool, but they would
raise their voice if the detainee was being an obstinate ass. Yelling was never used to
obtain information — it was a means to make a point.

One of the key components of the new parameters was the restriction of interrogation
sessions to 15 hours. The detainee was allowed 5 hours of uninterrupted sleep.
Therefore, interrogations of I v crc limited to no more than 15 hours. Ican't
remember any interrogator setting up a 15-hour interrogation.

I never witnessed a detainee being “short shackled.” However I do recall reading MFRs
that described the practice (I can’t recall the detainee, but it was sometime in December
2002). 1 made a mental note of the practice for two reasons: First, the use of stress
positions, in an interrogation, isn't an effective approach for obtaining reliable
information. Second, the MFRs were blunt and I feared that if “folks™ not on the “team”
read the reports that the contents could either be misconstrued or make the interrogators
look bad (if taken in context). In fact, 1 even asked the interrogators about the practice
and counseled him about stress positions and drafting MFRs.

As head of the Special Projects Team ] was the supervisor for the implementation of the
Special Interrogation Plan for Ml the plan was submitted sometime in May 2003
and approved in late August 2003). The lead interrogator on the IP was |||
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hooded during the movement) have conversations in Arabic to further confuse the
detainee.

[ also posed as a White House representative (counsel to the President). I was a “Navy
Captain Collins.” I presented 760 with an “official” letter (a five paragraph document)
detailing how his family bad been captured by the Coalition Forces and was in danger if
he didn’t coo . JTF-GTMO SJA

s guard “he wanted to speak to because he was

unwilling to protect others at the detriment of himself and his family”).

I don’t know anything about someone describing a dream to a detainee about seeing a
coffin with the detainee’s ISN on it, or the description of the detainee being buried in
Christian soil.

The approval process for a Special IP: Team produces the product, team chief presents to
ICE Chief, who forwards to the JIG Chief, who forwards it to CDR JTF-GTMO. The
CDR then submitted it to SOUTHCOM and SECDEF for approval. The chain of

command wiii Ihey executed the second Special IP was ICE Chief | J1G Chief

and JTF-GTMO CDR MG Miller

3749
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I did not approve ii.e. mviewi all of the MFRs. —had approval

authority, as did
leave.

1 declare under penalty that the
statements given by the witness,
16 April 2005

Both had approved MFRs, most especially when I was on

foregoing in a true and correct summary of the
— Executed at Miami, Florida on

LTC GLENN CROWTHER
Investigating Officer
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MDcpartment of National Security Strategy, accompanicig—:l
4 was interviewed a second time on or about 17 March 2005 at the Washington Field

g7 L

/

SUMMARIZED WITNESS STATEMENT O

2005 at a conference room in the National War College Buildi

who was interviewed on 03 March  ©
, Fort McNair YA é
uring the interview. 5

Office for US Southern Command in Arlington, Virginia. His statement was substantially as

T

follows:

. 1 was stationed at Guantanamo Bay, Cuba (GTMO) from the end of July 2002 to December

2002. At the time I was the Interrogation Control Element (ICE) Chief for Joint Task Force 170
(TTF-AT0%FTF-GTMO. 1 was working fo SN -~ | =
deployed to GTMO. s

During the course of the interview I was asked about what I knew about detainee abuse at
Guantanamo. I was specifically asked about the following acts: Inappropriate use of military
working dogs, inappropriate use of duct tape, impersonation of or interference with FBI agents,
inappropriate use of loud music and/or yelling, sleep deprivation, short-shackling, inappropriate
use of extreme temperatures during interrogation, and inappropriate use of sexual tension as an
interrogation technique, to include use of lap dances and simulated menstrual fluids.

I have personal knowledge of the following: . B 7

J°s mili dog (MWD) was brought into the interrogation booth of a hxgh value (13 é
detainee n or about October 2002. The MWD was brought to the entrance of the

interrogation by the dog’s handler and directed to bark and grow] at the detainee. The use
i-of a MWD in an interrogation was unusual; and therefore, was mentioned in the interrogatio,

" plan submitted to the JTF-170" Commander. Once approved, the interrogation plan foﬂ
was implemented. The use of a MWD was one of many techniques approved and executed
during the interrogation cycle. It is important to note that the MWD was not ordered to attack or
harm the detainee. The MWD was only used as a means to intimidate the detainee.

A/

Wi 1 read the redacted Federal Bureau of Investigation documents on the ACLU website (the
documents provided to the ACLU as part of a Freedom of Information Act request), I remember
coming across the statements regarding “‘duct tape” and thinking the statements were about me. I
recall, very vividly an incident involving duct tape that occurred during November 2002 and I am
glad I have the opportunity to explain the circumstances surrounding the incident.

There was one time when I directed a couple of MPs to kecp a detainee quite in the interrogation
booth. 1did not direct the MPs to use duct tape as an interrogation technique nor would I ever
direct a guard or an interrogator to use duct tape as part of a formal interrogation. I authorized
the use of duct tape as a control measure - to prevent a detainee from inciting a riot. Afteran
interrogation session was complete (I was not involved in the session), the detainee began to yell
(in Arabic): “Resist, Resist with all your might...” I stepped out of my office when I heard the
commotion and walked to the interrogation booth where the yelling was coming from. When I
arrived at the booth, I saw a detainee screaming and an interrogator, translator and a couple of

‘L}EcﬁE:F 1 AR 15-6 GTMO1nve§ﬁgatlon .

J Exhibit of 76 Exhibits
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guards standing there frozen. The soldiers didn’t know what to do so I directed the MPs to keep
the detainee quite. One of the MPs mentioned he had duct tape. After a consultation with the
Joint Interrogation Group (JIG) Chief, 1 approved the MP’s use of duct as a means to keep the
detainee quite. The MPs placed 2 single strand of duct tape across the detainee’s mouth. The
single strand proved incffective because the detainee was soon yelling the same resistance slogan
again. This time the MPs wrapped a single strand of duct tape around the mouth agd-heaxd of the
detainee. The detainee removed the duct tape again. Feed up and concerned that the detainee’s
yelling might cause a riot in the interrogation trailer (there were at least eight other interrogations
occurring at this time), I ordered the MPs to wrap the duct tap twice around the head and mouth
and three times under the chin and around the top of the detainee's bead. Just as the MPs were -
finished wrapping the duct tape around the detainee’s head, an FBI special agent appeared in the
hallway. Without inquiring why tbe detainee’s head was wrapped in duct tape, the special agent
exclaimed that be wasn’t going to stand by and witness this type of abuse and stormed out of the
trailer. Later that day I received a call from Major General (MG) Miller asking for my presence
in his office. When 1 arrived, MG Miller “chewed me out.” Inever received a formal reprimand
or any other type of punishment, but it wasn’t necessary. MG Miller’s conversation with me was
sufficient to get the point across: even if the reason for using the duct tape was valid, it was not

" the interrogation section’s jurisdiction to direct the guards to act. The guards were not under my

control and I was not to order them to act again.

A formal investigation was never conducted regarding the “duct tape” incident and an
investigation wasn’t necessary. Iadmitted that I directed the use of duct tape and MG Miller told
me not to do it again. :

I never instructed or authorized the impersonation of FBI agents as part of an approved

] ] However I do remember when an interrogator (I believe the interrogator was
me he impersonated an FBI agent during an interrogation. I immediately

t the impersonation of any government agent was authorized and that be
was to in, approach. In fact, I even held 2 “town hall” mecting and told the
interrogators that impersonation of non military US governmental officials was prohibited (this
“town hall” meeting occurred before MG Miller took over command of JTE-GTMO). For the
record, I don’t believe the impersonation of FBI agents is against the law or violates any other
standing interrogation policy.

The use of loud music and yelling was used during the interrogatiord of certain high value
detainees. However the techniques were not “stand alone” techniques. The techniques were
always wrapped up in other approaches (i.c. Fear Up Harsh) and would be cnumerated in the
interrogation plans sent to MG Dunlavey or Miller for approval.

I deﬁne “slecp deprivation” as keeping a detainee awake continvously for five or six day’s
straight. Based on my definition of sleep deprivation, I never authorized or witnessed the use of

“sleep deprivation” in an interrogation session or approved interrogation . Irecall having a
meeting with the JIG Chief he JTF-170% SJA d myself regarding

the maximum length an interrogation session could last. After some ussion and research, we
determined that it was acceptable to interrogate detainees for a maximum of twenty hours in a
twenty-four hour period. However the detainee was required to have four hours of uninterrupted
sleep between interrogation sessions. We came to that number after reading about the United

: ShORES

B
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States Army Ranger Course. During the Ranger Course, our soldiers are subjected to twenty-
hour days and are apparently only required to bave four hours of sleep. If it was okay to subject
our soldiers to twenty-hour days, then in our mind’s it was okay to subject the terronist to twenty-
hour interrogations. If a detainee were kept awake for 5 days straight — that would be sleep
deprivation.

As the ICE Chief I was never part of any interrogations. However it was my responsibility 10
monitor the interrogators and interrogation sessions. I would periodically monitor interrogations
to watch my interrogators in action. During one of my monitoring sessions, I noticed that an
interrogator had left the air conditioner “cranked down” to 60 degrees and left the detainec alone
in the interrogation booth. .

I can only remember directing a female in tor to touch a detainee one time. The / ; o
interrogator, I believe her name was was having difficulty interrogating a detainee. 4% Bé
Specifically, the detainee refused to stop praying during the interrogation session (i.c. the
detainee would stare at the floor and sgfﬂ! jham passages from the Koran). After an especially

difficult and frustrating session, d a native translator approached me with a . »*
suggestion to break the detainee’ ion. The plan was simple. According to the native
translator, devote Muslims cannot continue to pray if they are “unclean.” Therefore, if the

. detainee were made “unclean” he would have to stop praying. One way to a Muslim male

is plap, I instructed o purchase &€
cheap perfume at the PX (rose oil). When turned with on, 1 instructed her &£
to put the perfume on her bands and rub her OVer the detainee’s arms. The plan worked just

as anticipated. The ﬁpp&:ﬂ praying. However the detainee became violent and

attempted to attack In the process, the detainee hit his mouth on the chair and
chipped his tooth. ee was immediately taken to the hospital for treatment. \

Many of the “aggressive” interrogation techniques we my“m & B G
requested during October 2002 was a direct result of the pressure we felt trom Washington to.

obtain intelligence and the lack of policy guidance being issued by Washington.

I declgre und the foregoing in a true and correct summary of the statement given by
the witne Executed at Davis-Monthan Air Force Base, Arizona, on 29 March @ C

B¢

unclean is to be touched by a female. Based on
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. SUMMARIZED WITNESS STATEMENT OF Supervisory Special Agent In-Char -@ é .
& ho was interviewed on 11 January 2005 at a onference room in the

ommissions Building, Guantanamo Bay, Cuba (GTMO). Mr an attorney for the 73 6
Federal Bureau of Investigations (FBI), was also present for the interview. His statement was

substantially as follows:

] was originally assigned to GTMO from 25 June 2002 to August 2002. 1 was then re-deployed
10 GTMO for a two-year tour from August 2003 to May 2005. During my first dcploymex_n I was
working as a Special Agent for the FBI and I am currently the Supervisory Special Agent in

= Charge for FBI operations at GTMO.

During the course of the interview I was asked about what I knew about detainee abuse at

= Guantanamo. 1 was specifically asked about the following acts: Inappropriate use of military
working dogs, inappropriate use of duct tape, impersonation of or interference with FBI agents,
inappropriate use of loud music and/or yelling, sleep deprivation, short-shackling, inappropriate
& use of extreme temperatures during interrogation, and inappropriate use of sexual tension as an
o interrogation technique, to include use of lap dances and simulated menstrual fluids.

I have personal knowledge of the following:

, The FBI conducts separate interviews from the Joint Interrogation Element (J1G) interrogators at
: . GTMO. There are times when we will conduct interviews with the Criminal Investigation Task
Force since we have similar law enforcement missions.

¢ 1know thar(_, a member of the Special Projects Team, posed as an FBI agent during an a? é
interrogation. Other agents mentioned that interrogators from other agencies also posed as FBI
agents. | discussed the “impersonation issue” wi and he said it wouldn't &€ @
happen again without FBI approval. It was not an aggravated event and it was handled on the 6
ground level. You could ask 500 agents and 400 would tell you that they posed as other people
during interviews. It just requires prior coordination. The handling of this situation was an
example of proper inter-agency coordination and cooperation.

: It is my understanding that short shackling was authorized. I have never personally seen it done.
Lo <_told me that he witnessed this. B 6

S 1 declare under penalty that the foregoing in a true and correct summary of the statement given by
iz A( the witness, Agen Executed at Davis-Monthan Air Force Base, 0,3
Arizona, on 2% March 2005.

| | A

: JOHN FURLOW
' . estigating Officer

AR 15-6 GTMQ Investigation
| Exhibit _22 — of 76 Exhibits
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«: r - ' ' ewed ca 21 Jan ‘
: UMMARIZED WITNESS STATEMENT wes interviewed cn 21 Januaty |/~
R . ¢ :oos:m e room st 3 Federal Bureau © Jovastigations (FBD) facility, Tyson's Comes, k,:g'{ .
_ 3 ' Visginis. also pressnt for the inpesvicW. FE8 serpent was substagtially B
- : as follows:
e . “ontinnad ot Grantanstmo ' w,Cuh(GmO)MFMm”hmzwl“‘*
L mﬁwwﬂmmwwmrmw At the time ] was wotking
N f 25 2 Special Ageat for the FBL |
m&mdhwxwmﬂmmxmwmmq
K - Gussapams, 1 was specifically aied abost (s Sollowing acwt nsa of miliry
o | working dogs, 3 mofdunup,inpmnﬁgnthww“ﬁgmmu.
wf ! wmmdwmmmmwmmmm
fi mafmmpmdﬂlwmﬂwmﬂ'ﬂ“!m““
i% R myﬁmmﬁmuwmwummmmﬂdwm
N { | ¢ bave persot] knowiedge of the following: |
i | i-hwdaboum‘ﬁmbm‘amw}'BIq&m&ﬂhpﬁugﬁndmu
B mmpmmtpmwmmummmmm in an snempt ©0
. ascamulats information and igtelligence.
B! 39\
wl | ] can confirm that shert shackling did ccewr. lwinsuhdninaeplmdin“éuheﬂ pance”
=R ‘duﬁngnwen.leun&nmdme grorn. The dstainee may have also
#l 00~ been on bis kmees, 1 this 10 Cap the CITF JAG, and we reportad the B£
o -.éa'\e-“- ineident to LTC the SIA for JTF-10. -
1 N nammumwmmmaummmmmdms
= Jb ) unsorafortable. munmdnhwnid“knoekitoﬂ'uﬂbeummpmﬁuwmppe&
ﬁE.'; BTP-"?-Q‘ 1did see “8C touching and halding 2 detainee’s hand duinznimmp;‘nn sesxien. ﬁ £
el had . Sbawas invading his space. It was clearly upsetting the dewmince.
% - . .
= -1 1 declare under tbefmgoinginawsudmmwnﬁhumt
w:- b_ - X ;hheo;nmn EIMdItDWBTMnMAthBuf,Aﬂz&m9529:?;::’ B é
o R ' | | AR 15-5 GTMO Investigation
% i-. Exhiblt_&1 ot 78 Exhisits
B . [ JOHN FURLOW. . N
oy ‘: UMCLASSlFIED estieating Officer -
i ' . 1 .
.
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u)m WITNESS STATEMENT wuinumvnd telephopically .
u,’l ;quSnlmﬂtzﬂam:ch&u G a%m; E “@ é
| B B aﬁ"ﬂ';“mMu v -

stationed at Guantagamo .w(GM)mummm»o7xmgm .
i?::m: was Worki anggwiuﬂSpecidhfuﬂwfdmlBMqﬂmmu.My @ 6

panner o

Diiring “'&émuﬁ'maiw@mmxmmmm.g
Guaxtanamd. 1 was speeifically asked sbout the following act: Inappeopriate use of milicary
werking do .qupﬁahmof&map.wgﬂugngv@gmqmm
mmamanmmmmmwmmmmm
mdmwawdmhmmmmm@mmﬁmmeun
mmapﬁnmhﬁm&mwm&wofhpdmumﬂsipplqwm

-----

. I have personal knowledge af the following:
I did aot see the use of military working dogs (MWD) in i

Use of heat/eold = Yes, Detainaes wpuld mention the cold interrogasion booths when they were B4

interzogated by the militery. la fact, stated that if the Torture Statuts o {1

degraes was bad, we will set the thezmostat at 79 degzees or 79.9 degrees” (M. stributed P

the quite v MG Miller) ' ‘ ' : '

1 wimessed 'S‘G.Tgfluch;g lotion in ber hand and touching & dewinee. She was = @ £
whispering in the d2taines's ear as her hand waveled to the detainee's lsp. ] dida' se¢ her hands

(because her body abstrusted my view) toush the detaines's groin, but the detainee startad 10
goimace in palo. Later, a Marine told me tat SG bent the deince's thumbs back" He B £
went on to sxy that *if you think that is bad, she has e worse.” | believe this insident cccurred

31

curing the hest Wetk of November 2002 or the first weak of December 2002.

v ¢ eoraged (he perceived the FBI as obstiiieting the militasy's 6‘
mission) and stated “lead, follow, or get the fuck out of the way.” Then he proceeded to gat in”
my face, momments later he took the plan and stormed ot of the 00M: 2 458 GTMCInvESUGation

m l , . Exhibit_32__ of 78 Exhibits
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From: - (R (CV) (78
Sent: Wedplsday. July 14,2004 2:17 PM

To: [ N s0) (72 7

s -
L]

Suhject: GTMQ a0
SENSITIVE BUT UNGLASSIFIED : 19}

I was TDY to GTMO frem the dates of Juns 2, 2003 Lo July 47, 2004. During that time | did nolobserve
sggressive treatment, interrogations or inferview techniguas on GTMO detainees which wat not eonsistent with
Bureay intervisw policyiguideliiies by arly FBI personnal or the inlarrogators from FT. Balvoir consisling of Alr
Farce OS], Naval investigative Service and possibly 8 few other services sithough | can't recail which

anas. However, | 20 recall seeing some lechniques utiized by other interrogatrs not sssociated with the FBIi or
the F. Belvalr inlerrogatars. | occasionally saw sissp depravatisn interviews with sirebe lights 8nd tws dilferent
kinds of ioud music. | sked the-one of tha inlerrogatars what they wers doing they said that it would take '
approzimately four days io braak somecne doing a1 intesrogation 16 heurs on with the lights and music and four
rours of. Thq sleep depravation and the iights and alismaling bests of the music would wear the detainee gown
There was 3 lime perad where the interropafions. wera edirusive snaugh that the interviaw rooms for an enlire
traler were nol available if one of thase techniques ware being utllized, o

| heard many rumors about !Ngg_:_~ that | dig r;ot onserve, | apoke with one interragator (nat sure if mnltlry: or

canwracier or tner) thal Braggea aBoul caing 3 |ap oance on ang Detainee (possibly #114), Ancther int
{not sure if military or contracter or cther) bragged about making Detainee #(:14 hst:n o llunie blacrr;:;?'m
music for heur and nours. Then the interrogatar dreszed 35 a Cathoiic Priest and baptized the detalnee in order t

save him. .

SENSITIVE BUT UNCLASRIFIED

g el 8
DATE | . ;

P

AR 15-8 GTMO Investigation
« Exhibit Dt 0!_7gwExhibits
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R B0 (Rev. 10638

3 p -l Bus of wushplor “DF719/2004

edergl-Buredi 6f Investigation (FBI), Special Rgen: (Si)
~ Cleveland Division, EOD 12/06/1598, vas advised of

3 - e identity of the intervieving Agent and the nature o - the

é o e-1 . z::e:vieu-.h provided the following infosmation in regard to
2 his temporary duty (TDY) assignment to Guantanamo Bay, Cuba (GTMO):

o [ - .
St : o — was assigned to GTMO in the position af

¢ CE \ ‘interviewsZ/intezrogator for 45 -days from 06/02/2003 te 07/17/2003,
o [ S5Y a8 part of & "Special Projects® ceam which consisted of FBI Sa :
P < (Charlotte Division) and a task force officer whose name he
could not reecall. i ‘ '

-' P ]

Eq"e-l > did not wvitness or observe aggressive treatment,
interrogations or interview techniques utilized en GTMO detrineas
conducted by IBI or sther law enforzement perscnnel which wegze not
gonsistent with FBI ar DOJ policy/guidelinex, but did sbserve such
behavier by non-law enforzement Department of Defense [DOD)
personnel on at least two occasions. On these cccasions the DOD
pessonnel utilized slesp depravatisn by playing load ‘musdic for 16
houzs at 2 tima with four hours Detween sesgions, angd

' others bgought these instances to attention of SSA whe
was Dis Acting Supervisor (Atlanta Divisiep) at GTMO,

ONTA
IFIED

(ITHERWISE

MATION C
EREIN IS UNCLASS
HERE SHOWN

€
H
- W

= ALL INFOR

. ».m""

r . W -5 no: familiar with QoD policy/guidance
regarding What ilnte:zview-intesrggation tecnniques were gutherized,
.l During conversations with unidentified DOD employees regazding

bl interview technigues, zecalled being asked if he used "fear

b¥-!  up” or "family compassion’ techniques, * did net knew the
identities of the DOD <interviewers or detainees involved in the

L activity., The aggressive intezrviews witnessed occurred at
Camp Delta in either the Yellow, Brown or Gold areas. Most

interviews conducted by law enforcement and DOD personnel oeccurred

in interviev rooms locates in trailers in these areas. Often DOD

personnel would reserye an enzire trailes wher employing &ggzessive

interview technigues.

bl >

- r P had no substantive contact with DOp personnel
bG-| Tegarding the condition or.treatment or detainee's sther than
a0l regularly held briefings by the DOD Command which Provided gensral

-.‘5'- updates of activity and the rumbe: of detainees at GTMO, h

invesugaien on 09/15/2004‘ a Washington, D.C. . (:elephcnicaily)

Fiet 282 - MEW
by SSA

<
>

TR SDSUMEAT CARIZING asiiies ovenm

OISR, SV | WM E B S

ML I E R
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282 - NEW
| - bt R | .
commusanst oot __ R €€ - ! (o0 DS/IS/2004. M _ 2o
T ) . . . . . .
‘ and others were provided a tour of the cell area &t GTNO and he -
e characterized the cells as small but acceptable. He recalled that .-
?f . the detaihees Weze switched from Meals Ready to Eat (MREs) to -
‘ " regular- food because the detainss's vare becoming. overweight due to " -
the calories contained -in the MRES. 5

F could not recall any allegatien of mistreatment

“ b=l brought te his attention by detainses, other than the detainees

c | feferzing te techniques employed by.DOD personnel as “games."

pe- indicated mogt of the interviews conducted by the his
pecial Projects team were negative. Special Projects vas tasked
with intervieving the most hardiéned detainees. S

wag not in possession of pictures, vides, avdio, 2
g;c.( netes or other documentatien which depicted sz described 8ggcessive
Treatment. He indicated tne intervisvers were searched for T
contraband each time they entered oz exited .the compouhd. s

¢

bl -l B heard many cumors about aggrassive or
p10-| ineppropriate interrsgatioch teshnigues by DOD which wers '
unsubstantiated. Among the rumors he heard vere that a female DOD
interrogator did a lap dance on a detainee, that a DOD intecrogatorx
: forced a detdinee to listan to satanic black metal music for hours,
-1 en¢ that 2 DOD interregator dressed as a Catholic Priest and '
bl baptized a detainee in order te save him. AP had no fizst '
! LI -l hand knowledge of these evencs and was unsure az to {f they
‘ actually oceurred, ' . t '

e o

(Fale]
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1 iewed on or
summarizeD WITNESS STATEMENT OF Agent | 1c vwes inierviewe
about 1030 hours, 20 Januﬁ 2005, at Conference Room, NACAVC. || s 250

present during Agent interview.

His statement was substantially as follow:

1 was stationed at Guantanamo Bay, Cuba (GTMO) from mid September 2002 uptil .the end of
October 2002. I was deployed to GTMO as part of the Federal Bureau of Ix.lvesugatxon
Behavioral Science Division. During my time at GTMO I was partnered with Agent

During the course of the interview I was asked about what I knew about detainee abuse at
Guantanamo. I was specifically asked about the following acts: Inappropriate use of military
working dogs, inappropriate use of duct tape, impersonation of or intetfcmnce.wxﬂ? FBI agents,
inappropriate use of loud music and/or yelling, sleep deprivation, short-shackling, inappropriate
use of extreme temperatures during interrogation, and inappropriate use of sexual tension as an
interrogation technique, to include use of lap dances and simulated menstrual fluids.

When I first arrived at GTMO, I was asked to participate in the planning and implementation of
an interrogation plan for a high value detainee — ISN ISN was being housed at the
Navy Brig and interrogated at Camp X-Ray. Agent and I were asked to observe
interrogations of ISN llland offer guidance to the military interrogators, based on ISN
behavior, on the best approaches to use in obtain reliable information. Afier observing a few
interrogation sessions, it became clear to me that the military interrogators were using more
aggressive interrogation approaches than the FBL. In fact, during one interrogation session,
Agent I and 1 witnessed 2 dog inside the room where ISN was being interrogated.
Once inside the room, the dog was ordered to grow] and show teeth at the detainee.

Agent d I were watching an FBI interrogation in one of the interrogation trailers when
came into the observation booth. He was excited and stated that he had something
10 show us. 1 was curious, so I followed Idown the hallway to an interrogation room.
When I arrived at the interrogation room, 1 observed six or seven soldiers (or persons I believed
were soldiers) laughing and pointing at something inside the room. When I looked inside the
room I noticed a detainee with his entire head covered in duct tape (except for his eyes and
maybe mouth). I asked why the detainee’s head was covered with duct tape?
stated because he (the detainee) refused to stop “chanting the Koran” during an interrogation
session. When I askedﬂ how he planned to take the tape off without hurting the detainee
the detainee had a beard and longer hair), IR Just laughed. I immediately informed Apent
_ and proceeded to notify the Criminal lnvistigation task Force attomey (eithcri

I don’t think personally put the duct tape on the detainee’s
head, but I believe from his actions he directed the soldiers to do it.

I recall observing two interrogations when the detainee appeared to be short shackled. The first

incident caught my attention because I heard Joud yelling emanating from an interrogation room.
The voice 1 heard was speaking English and was yelling in an abusive manner. As I approached
the interrogation room, I heard athump. | observed a detainee short shackled (hands shackled to

W’ Y a . - AR 15-6 GTMO Inyestigation
- Fyhihit Re. Af 7R Evhihite
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. the eyebolt) to the floor when I looked inside the room. 1do not remember the interrogators
pame or the exact date of the interrogation.
I declare under penalty that the foregoing in a true and correct summary of the statement given
. &£ by the witness, Agen Executed at Davis-Monthan Air Force Base, Arizona, on @ é
29 March 2005.
£
£
~ JOHN FURLOW
estigating Officer
£ -
13
? k3 ; ~ P
‘. Fows
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SUMMARIZED WITNESS STATEMENT O_formcr Staff Judge @ L
Advocate, 170™ JTF and JTF-GTMO. She was interviewed on two separate occasions:
B

' the first interview occurred on or about 1350 hours, 21 January 2005, at the Pemaion and

the second interview occ on or about 1500 hours, 17 Ma.rch 2005.
b6 was also prcscm.during interview, at the interviewee’s request.

1 was stationed at GTMO from June 2002 to June 2003.

During the course of the interview I was asked about what I knew about dc;ainec abuse at
Guantanamo. I was specifically asked about the following acts: Inappropnate use of
military working dogs, inappropriate use of duct tape, impersonation of or interference
with FBI agents, inappropriate usc of loud music and/or yelling, sleep deprivation, short-
shackling, inappropriate usc of extreme temperatures during interrogation, and
inappropriate use of sexual tension as an interrogation technique, to include use of lap
dances and simulated menstrual fluids.

I have personal knowledge of the following:

I would like to say at the outset of this interview that I am proud of the soldiers of Joint
Task Force GTMO (JTF-GTMO) and the job we did under the most trying of
circumstances.

I never reviewed a plan authorizing the use of military working dogs (MWD) during

. ‘ interrogations. I personally observed between three and four hundred interrogations and I
' never witnessed the use of a MWD. The MWDs are controlled and used by the Joint -

Detention Operations Group (JDOG). Therefore, authorization for the use of MWDs

during an interrogation session would need the JTF-GTMO Commander’s approval (or

Major General Dunlavey’s approval during the brief time period in October 2002 when

he was in command of both JTF-170® and JTF-160"

the duct tape was not used as an interrogation technigue; instead the tape was used as a
force protection measure. According t directed the guards present at

one of the interrogation rooms to duct tape a detaine€’s mouth shut when the detainee
started yelling resistance messages. ﬁs afraid that if the detainee weren't
shut up his actions would incite a riot 1n (h€ inlerrogation trailer. I first heard about the

- incident from the Crimina} Investigation Task Force (CITF) attorney.
Shortly after nly conversation wi was ordered by MG Milier to look
, into the incident and take care off it. I1 ately calle n I spoke with

e admitted to duct taping of the detainee’s mouth (or ordering the guards

1G 8+ e detainee’s mouth shut). 1never got into the details of the incident (i.e.
whether the detainee suffered any pain when the tape was removed or exactly how muc

duct tape was used). After our conversation, ] told L the use of duct tape was nq¢
an approved technique and never do it (duct tape a detainee’s mouth) again. That was
extent of the “investigation” and thc command response on’t do that again.”

I am aware of one incident when duct tape was used during an interrogation. However @ 7/

;\.

UNCLASSIFIED  wmiegieusses,
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1 understand that an alleged “lap dance” occurred during the early months of 2003.’@ é
the Joint Interrogation (JIG) Chief, conducted an investigation into the inciden

rmined that something inappropriate occurred. ‘I don’t recall if the report was
committed to writing, but if it was, a copy should be retained at the office of the Staff
Judge Advocate at GTMO: After the investigation, I believe the female interrogator
involved was removed from conducting interrogations for thirty days, re-trained and.. .
returned to the fight (purely an administrative action and punishment). It is important to
note: the female interrogator’s actions/technique was not approved prior to
implementation. -

| Iam unquafc of any instances of “short shackling.” When we first spoke I statedJ was

unaware of the practice being used in interrogation and I am still unaware that the
practice was used (other than hearing about the practice in this investigation and the
Church investigation).

The SECDEF approved twenty-hour interrogations with four hours of sleep for certain
high value detainees. I was involved in submitting the request for additional techniques
in October 2002. Within that

Yelling was a valid interrogation technique that was used by our interrogators to obtain
information.

Initially I believe interrogators would adjust the air conditioner in the interrogation
rooms. MG Miller found out about this practice and directed the interrogators to stop the
practice. Iam not sure when this was exactly.

I declare under penalty that the foregoing in a true and correct summary of the statement 0}
given by the witnessuﬁxecuted at Davis-Monthan Air Force Base, é

Arizona, on 29 March 2005. _

. LTC GLENN A. CROWTHER _
Investigating Officer

UNCLASSIFIED | I
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Thanisyou. ) wit printout your se and once the .
" rolerence the interviews. your iespon 2 responaes are compleled, a determinatios-will be made

~=Original M -

- Fram: (FBD)
. ble=l  sent: quo:‘:ns)m o oLs
b\e-( To: (INSD) (F3T) . : J

. Suhject RE-GIMD . o

SENEITIVE RUT UINCLASSIFIEQ

ol .

1 am responding to your rn'quaht for fesdback an aggressive Peatment and imples.

inthrview ech:?qus used on detainees at GTMO'.BI did abnrmv: mm::‘: ll'ut'li.lrmt en ive

:ﬁp'?:".’;"”x'” upsatting, sithough | cant axy that this iagtment was perpetrated by Bl?’l‘l.lgu’ resve.
Y seamed that thege tech u? swen being employad by the miltary, government eantract

b |- smpicyes!

b=t i ;
. il ‘| :lyo:;?n‘e aﬁr Baston Divisian, EO0 ] currently ussigned 1o Squad C-2,
b1t~ C ' - B

3 L
e g 8
.t

) REASON: 1.4(0%15 l"'l’"" / v AR

\\ INFORMATICN CONTAINED
ﬁ‘é‘i}a‘?ﬁs UNCLASSIFIED EXCRPT . .
\NHERE SHOWN OTHERWISE. -

o SEGEI - |
* 71212004 T SE*ET | | %':a?u‘ais_gq_m’ l:r“‘i‘%ge:ii%?u |
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- UN. 27 . 2006gm 4+ 37PM

g&ﬁoﬂzlﬂoc;.) of1af3ed Bt of rariptns * S0S718/2004
DEC Usr . m s no:::n D:vis'i:n,l}:gb: —:
' aleph contacted concarning herz knowledge of any
:;;J:i:ﬁ. ::::min:. intesrogations, or intesview. technigues at
Guantapnamo Bay, Cubp (GTMO). After being advised s to Zhe

* identity=of the intervisving Agent and the purposs of the’
in::':vi;z;; provided the following informatisn tve thisteen

inguiry quescions:

I

E(:-‘: g specific spacia
Ty . . .
5 st < r described her twe month IDY assignment at TMO
- 'Ewg : as an interzogster of detainees. During Fabruary and March
SEg 2003, vas teamed with twoe different Naval Crimminal
=VELe-] Inves ive Service (NCIS) Agents and ssvazal ceatract
gSa ~ | translaters for detainee interviavs. initially worked
. <§§b”¢'j with one NCIS Agent feor roughly the £irst three weaks of her
=50 ass ant, then a° second Agent the last five weaks of the TDY.
i 5@53—‘ ﬁ! noted 2 slight work overlap between the two NCIS Agents
S2w uzing their training transition. The primary guestioning
- -:'}-':-'E . Tesponalbility Tar the interrogations waz alternated each '
; a,n.u-’:' interviev betvean the Agents. H also noted the {nterview
& i asgignment for the translatozs daily based on tha spoken
E ik language of the detainea. : :
s N , never witnessed or was awars of any aggressive
i 2 : g on
~-f bb—‘ inees y..;" 159 v .
e~ palicv/guisalinas, wiedge o= understanding of
i~ Department of Defense (DOD) authorization for the permitted use
of harsh/aggressive interrogation techniques. Fusthermore,
' --was unaware of DOD authorized interview techniques.
-t . '
E_‘%_" 7. s had no substant contact with Military Police
(s, &t GTNO regarding detaines
. onditions er trmatment and was uflaware of any specific
'bl™  allegations of misconduct o mistreatment by U.S. perscnnel bl -
stated she had noy -

alleged by interviewees or othmzs.
pictures, video, audis, ‘notes, or o
o .depicted or desgribed aggressive trea
' interview technigues ‘employed at GTMO sr know
élse who was in posseszion of such items. *

azr documentation which
tment, interrogations or
ledge of anyone .

Ivesigdonon~ 09/09/2004 5 Washington, D. C. (t,elephoni:nlly).

' Fiie ¥ 297-HQ=-21327669-2 b(p | : Dluli'auu. N/A .
» A S0\ . SECRET
. - oo .

o 2
This deoumenl sogiaing neither resommendations ner senclusions,of the FBI, 1 is the promeny af ma FBI 3n¢ muadsr;mm ,

Ene 139
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LY . . .t L
. . . - -
.

297-HQ-ALIZ7669-A" * .

L]
. . -h*’"

.
.

hb" umu-u-rﬁn-[__,—; " . . \ -hmu_.:.viiﬁ'__j__

pre-t . . _
e ' .' witnessed the conseguances of parhaps: "
r questionable treatment of detainmes on two different obcasions.-

The.tve  saparats incidents’ dcufzed.at the intérzegation
tzailexrs named "Delta Camp." Howsver, was unable %o

. recall the specific dates or provide u¥. wladge of the two
b= detainees' identities: In both'incidants, the detainees ‘were
' . chained hand and fcot in the fetal pesition and laying en the

GVC=| . flecr of tha interwiew rooms. The roams were without . . ' .

. furnishings, to include any chalrg, also recalled th .o
R T ! sooms were without pvidance of any food oz water. * Furthezmerze, . ' .
t ) . .+ the temperaturs coatzol zocms was ragulated ts be eithar
) ' - extremely cold or hot. noted' one ogeasion. wherse
exceasively loud 'rap music played in the detzinee's interview -
« Tapm. believad the detainses were kept.in suech
conditions foz pericds of .time more than 18-24 hours, and '

themsalves.

.
v ' ' : *
) . ' .

. ¢ . . 4o, 4

. . v . TR Y, - P NE Gnmu 00 saB - e spm
' .
.

. . . .

. . .

)

L_. longer. The detainess had urinated and/cr 'defezated on

ow

Falo00062
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UN. 27, cobomm 4:43PM ] ] ' . NO. 704 FLiT
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i
t

W" « I-_ov-.‘l

STATEMENT OF :ﬁmﬂ Spesial Aptln-cm:m g { )
ho was interviswed a3 11 2005 =t room in the
ay, Cuba (GTMO). M:Enm&yfnthgfs G
' rmamawaﬂ&mmphmh& i, Jig smemamtwas |
gabstantally as follows: . - .
Y was eriginally assigned to GIMO fom 25 sz&n to August 2002. lesbun-dsplcyad

L MO for & twe-year tour from Augu 2003 10 2005, Duripg my firt dsployment 1 was
& v M’g._g‘;g;gmmmmmxgm“:m@pwsmnmnm_

e Comge for FB] opecations &t O1MO. , |
MMWdMWIwMMLMIMMWMn

Guastanimo, 1Wwas specifically asked sbout the A mmmmdwm
m:ki::l;;s.iupﬁupu'mmufd:mugl.' on of or imerference with FBI agents,

1 pave personal knowledgs of the following:

i , :
The FBI condusts sepamats interviews fom the Join Interrogasion Elemen (JIG) intemogators &t
GTMO. Thare are tithes when we will m_m_.;mmummmmru

2 membxr of the Special juas'!‘:ﬂ.'poudunm:gntdmin;n @é

intersogati gt agents mentioned that § also possd as FB]
agents. 1 discussed th “impersonation jssus™ and he said it wouldn't 4¢ Jé ~
Beppen again without FBI approval. It was not an aggravated and it was haodled on the é

gound Jevel. You could ask 00 agents and 400 wauld tell you that they posed as othar paople

P during interviews. It just zequires prier coardinstiod. Ths handling of this situation was an

L example of proper intsr-agency coordination and copperation.
G-l fismyu ing that short shackling was autblrized. 1have never peraonally soen it dooe.
Xpo| ¥ 14 me that he witneased this. ‘ B 6
el — , o - :

; 1 declare under penalty that the forsgoing in.a tme nﬁld correct summasy of the statement givea by

G-} the witness, Agend Exccted st Davis-Monthan Ais Force Base, ﬁ 6’
sne-l Arizons, on 29 Mareh 2005. ' : :
: \ —_—
! JOHN FURLOW
2. estgating Officer

ALLFB I%Fowﬂg{g FE%NTAfNED i _
HEREIN | L . _ . AR1sSG
DATEMBXM ¢8 / I o E:mn:ufs A e

- " *‘
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SUMMARIZED WITNESS STATEMENT OP Agert (NN He was interviewed oa or

.-.gb_gut 0930 hours, 20 January 2005, & Conferencs Room, NACAVC. S s 2

present during Az interview. His statement was substantially as follow:

s pationed &2 Gunianarao Bay, Cubt (GTMO) from 13 Sept 0210 29 Oct 2. Twas
El:liyedb GTMD as past of the Fedeal Buresn of lnvesigation Behavioral Scienee Divisian.
Diring my fime st GTMO T was partmered with Agent

During th cowse of the interview ] was asked about what I knew :bom'depineeubun u
Gunum;b‘;l' was specifically asked about ths following acts: lnsppropriate use of military

' working dogs, insppropriste uss of dust tape, i jon of or isterfarence with FBI agents,

"

ingppropriate use of loud smusiz andfar yelling, slscp deprivation, shan-shackling. ingppropfinte
use of extreme temperatures during interrogstion, and insppropriste use of sexual tension as 3
ipterrogation techniqus, 1o include use of jap dances and sizulated menstrual fluids. -

1 have personl knowledge of the fallowing:

On or about 05 Ot 02, AgeotJ nd 1 witaessad  military warking dog being used during
an interrogation of ISN 063 at Camp X-Ray. The dog was brought imto the interrogation room.
After wimessing this unorthodo interrogation technigue, and I left the
observation room. When we dissussed the event with , be just stated the techrique was
approved and he didn't see anything inappropriate sbout the use of 2 dog ia an interrogation.

] remember the intermgation vividly for two reasons. First, 1 had never scen 3 dog used {n mn
interrogation and ] belisved it was inappropristc. Second, earlier in the evening, I had a
converzation with two military dog bandlers (one of the handiers was a8 Army soldier and the
other was a Navy sallor) about the best methods for training & German Shepard. | was interested
because | had just recently acquired a German Shepard and thought the handlers could
provide valusble iaformation. We talked 10 him (Mr. several different times to let him
know that we chjectad to the use of dogs and thar we did not do businegs that way. It was ex
impprd:npﬁm measure. He told us that we [Jlllaod I) were guests and we should act
accordingly. ‘

There iwas one oecasien when [N spproscbed RIS 204 coc. IR wes
laughing and asked us o follow kim 10 another interrogation booth to “‘see something funny.” I

didn't go, but{JJ did. SN rorurncd and woid me that heshad observed a detaince's head
apd facs completely wrapped in duct wpe,

I declare under penalty that 1he foregoing in 8 trus and correct summary of the statement given
by the witness, AgentJJ R  Exccuted 2t Davis-Monthan Air Foree Base, Arizons,

on 29 March 2005, ot

ALL FBI INFORMATION CONTAINED JOHN FURLOW

S

WAL SyemEn 3 ema PWA

—a—
L

m AR ‘15-3' GTMO lnvmig'ation
| ~ Exhibit My __ of78 Eshibits
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Psychiamst with the
MMARIZED WITNESS STATEMENT OF MA . ormer !
. 183‘;]havioral Science Consultation Team (BSCT), sent in an e-mail response on»28 February 2005.
» His statement was substantially as follows:

] was stationed at Guantanamo Bay, Cuba (GTMO) from July to December 2002.

During the course of the interview | was asked about what I knew about dcgince abuse at
Guantanamo. 1 was specifically asked about the following acts: Ir_xappropnatc use of military
working dogs, inappropriate use of duct tape, impersonation Cff or mterfcrcnce'wn@ FBI agents,
inappropriate-tse of loud music and/or yelling, sleep d;pnvatxon., short-shackling, inappropriate
use of extreme temperatures dunng interrogation, and inappropnate usc of sexua! tension as an
interrogation technique, to include use of lap dances and simulated menstrual fluids.

I have personal knowledge of the following:

intensive 1nte on ee lasted tor the part of a month in .
November/December timeframe of 2002. We were told the use of dogs was an approved part o
the interrogation plan. Dogs were used to intimidate the detainee by getting the dogs close to
him and then having the dogs bark or act aggressively on command. Inever sawa dog allowed
10 bite or otherwise injure a detainee. 1 never saw dogs used except in the interrogation of this
sole detainee. One dog that was used regularly for this was a dog named, “Zeus”. Ido not recall
the name of the handler.

——

It was commeon to observe and hear about military interrogators “yelling” at detainee’s duri

,\ ) interrogations. Fo-wevcrl only saw loud music used in the interrogation scssions o

@ M Tring those interrogations, loud music was commonly employed and was used within tbe
framework of the interrogation plan designed to confuse, disorient, and overwhelm the defenses

@ &o of this detainee.

s%ual tension was one of many interrogation procedures approved for use in interrogations of
detainees (if approved in the interrogation plan). One example of sexual tension: an interrogator
rubbing against a detainee. It was felt that this sort of shocking behavior and might “rattle” the
detainee. It would be culturally taboo, disrespectful, bumiliating, and potentially unexpected. 1
did see female interrogators use scented perfumes or oils on their fingertips so that when the
‘ interrogator touched a detainee that the oil or scent would be hard to wash off. It was hoped,
! would be frustrating, disconcerting, embarrassing to the detainee. It was done again to enforce a
commonly used “futility approach™. 4
AR 15-6 GTMO Investigation

2 m | Exhibit _ %43  of %6 Exhibits
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idered, 1 am proud as hell at the restraint demonstrated by the interrogators 1

All things cons}

worked with."~

1 declare under that the foregoing in a true and correct summary of the statement given by
&  the witness, Executed at Davis-Monthan Air Force Base, Arizona, on 29

March 2005.

DOD JUNE
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vestigating Officer
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| SUWARIZED WITNESS STATEMENT OF MAJOR GENERAL GEOFFREY D.
MILLER

MG Miller was interviewed on 18 March 2005 at WFO, Arlington, Virginia. The witness
was sworn by LtGen Schmidt. His statemeat was substantially as follows:

I was the Commanding General for the Joint Task Force, Guantanamo Bay, Cuba from 4
November 2002 to 26 March 2004. v

My overall responsibility was interrogation and detcntioq at GMO Bay, Cuba. JTF-
160 was setup for detention and JTF-170 was set up for interrogation. My task was to
integrate them so that they were in synchronization. USSOUTHC_OM wanteq to improve
intelligence and detention. Iwas told to fix it. It was broken. Idid not perceive that 1
worked for the SECDEF. General Dunlavey and I bad four days of overlap. Wehada
change over from 4-9 November 2002. We did not have a conversation about whether he
had authority beyond GTMO. JTF-180 in Afghanistan was not in my cm:mand .
relationship. It was a coordination and information relationship. The detainces did come
from JTF-180. Detainees and interrogators all came through JTF-180. There were no
detainees that came from IRAQ or Operation IRAQI FREEDOM when I was there.

The command climate at GTMO was dysfunctional when 1 arrived. There were two
separate organizations with senior leadership that was at odds with each other regarding
how they would integrate their missions. My first job was putting that together. The
Jeadership had a single mission focus that was scparate. Single unit disparity did not
allow the units to be successful. There was no abuse or torture going on. The
organization was not working together efficicntly. It did not affect the detainees. SOPs
needed to be updated. The basic standard was going on. The detainees were treated in a
humane manner.

I did receive FM 34-52. The additional techniques that were requested went up to

GEN Hill. I was uncomfortable with Category Il I was not comfortable using Category
111 techniques in interrogations. We were going towards incentives. Category I would
not help develop intelligence rapidly and effectively from the detainees there. 1 did not
intend to.use them. They were approved, but not directed. 1had the latitude to use them.
It was an order that came down through the SECDEF. 1did pot question them about not
using the techniques in interrogation. They wanted to do aggressive techniques. Special
Interrogation Plans (IPs) bad to be done in detail and sent to a higher authority. The
purpose of the techniques was to support the nation’s effort. There were two Special IPs;
they were enormous documents. The IPs were the way to set standards. Everyone
understood where the limits were. :

HowZofitolling was I? I'll be frank with you, when you put an organization together
you say here are the new standards. Some thought they were more aggressive. 1would
state how to do and what to do. It is part of team building for success. You win the
battle one day at a time. Senior leadership got on board right away. That is why GEN
Hill asked me to come down to GTMO.

AR 15-6 GTMO Investigation
Exhibit _™& =ot76 Exhibits
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We had incidences of good faith mistakes. We stopped them. I would do a
Commander’s Inquiry and corrective action was done on an interrogator. Retraining was
done. The interrogator would go back under the supervisor and then interrogate again. A
junior interrogator needed oversight. It wasa handful of occurrences. The occurrences
did not rise to torture, maltreatment, or inhumane treatment. 1 had an interrogator that
exceeded the bounds. It was a female interrogator who took off her BDU shirt and
inappropriately rubbed on the detainee. The female rubbing was brought to my atention
by a contract interrogator. We pulled her out. We found she did cross boundans She
was given an administrative Letter of Reprimand and retained her. One mcldcgt-, the
interrogatof asked the MP to help in an interrogation and the MP was actively involved. I
got it fixed. We continued to refine the policy. We built the SOPs. It was a continuously
evolving operation. We had a weekly meeting that had enormous leadership involvement
about staying within standards. Whoever violated the standards reccived appropriate
action. In another incident an MP could not control his temper. He struck a detainee. He
was a pretty good soldier. -It occurred in the cell block. The standards were well known.
If any standards were violated, appropriate action would be taken.. When a mistake was
made we took appropriate action.

The detainees are ruthless, murderous people. We had to teach interrogators and MPs not
to hate. I spent a lot of time with the chain of command and how to control them
professionally. We had to talk about this to all interrogators.

There was a high leader touch. We had to lead the led. Iwas down there engaged at the

Camp. 1 spent enormous amount of time going through the cell block. It was difficult

keeping that balance. We had weekly meetings. The lawyer went over the standards.

The lawyer would tell the in at if you cross the line call me. It gottobea B @
joke sometimes. I said call Do not cross those standards.

General Hill told me that you are the Commander. Here are the basic guidelines, go
ahead, and go forward. ‘

We had numerous actions routed through the sz 1 worked for General Hill. @ G

A direct line to him would interrupt his command authonty. I was very clear of my chain
of command. I talked to OSD almost every day. There was lots of talk. 1 understood for
whom I worked for. I had informal conversations with OSD. sent a report to
DEPSECDEF through USSOUTHCOM.

I have known General Hill for 20 years. 1f 1 had a problem, ] would call him. We talked
once or twice a week. 1 got guidance and all the support I needed.

The Gontractors probably made up roughly 50% of the personnel. There were a higher
number of contract analysts that supported the interrogation mission. 1 gave the same
talk to the contract analyst, their supervisor, and contract interrogators. I told them they
were soldiers without the uniform.

2 y' - !! -

DOD JUNE : 3774




The FBI was at the established weekly meeting. 1had an FB] agent come down. They
had opportunity to come to the meeting every week. We had a meeting and I gave the
Q FBI Special Agent (SA) an hour. I told him it was anything he wanted to talk about.
They had a different perspective. They had a law enforcement perspective. There was
significant friction between th d JTF on how interrogations were done. It
was the first one and then SS ¢ later. Isaid here are the standards. No ﬁ £
FBI SA questioned interrogation methoddlogy. For segregation, we had to go to General
Hill for 30 days. No one from the FBI came to talk to me about that. One of the
Doctor’s of CITF came to talk to me about interrogations. :

I am not asiexpert on detention or interrogation. I spent an enormous amount of time to
help me understand how I.can do this business better. Ihad a talk with every leader, -

CITF, FBI and the JTF and told them that they would follow the standards. We would
come in on occasion and look at interrogations.

! =l

Nothing placed me in a compromising situation.

’ the organization. The JIG did normal 2 stuff.
| A Military working ddgs- No, not in interrogations. They wer- ﬁ% é
¢ | They were used for detention, not interrogation.

Juct tape ~ Not that I knew of AfterIleft [ w Id that a senior interrogator duct taped
bx ‘omeone’s mouth. I was told it w%\n that is only speculation. Iwas @ G /

l urprised. I don’t know when it happened or the es.

I'knew about the false flag. I don’t know any instance. It was an authorized technique in
the IP.

Impersonating FBI- No.

Yelling'at detainee and loud music ~ It was an approved
technique. The interrogator was authorized to do that.

Interfergn__qc_ with FBI — There was an FBI and CITF focus on law enforcement on DoD
guidance 1o develop intelligence. Their focus was on cvidence. We were developing
intelligence. They had a different focus. We followed DoD. FBI followed public law.

= g/
. Bl

/\
Sleep deprivation

Yy
W
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Short shackling. While I was there the detainees were chained to the eye-bolt for
security. Every interrogator saw the detainee’s legs and feet. Isaw hundreds of
interrogations. There were no stress positions. I gave guidance.

Food and water we do not use as a weapon. .ajned 30 pounds. & @ £

Hot and cold temperature — Not to my knowledge.

Inappropriate touching is not authqgzed. It ught to my attention and we took care @ G
of it. The touching was done by X

SG ever came to.my attention. : 6 é
Ink and meastrual fluid — No. _
There were no ghost detainees that were under the control of JTF-GTMO.

What humane treatment means to me are adequate food, shelter, medical care, and an
environment that would not cause physical or mental abuse.

oome interrogation techniques that SECDEF granted authority for was beyond what I
was comfortable with.

I never saw a memo or received a memo from the FBI that commented on SIPs.

It was clear to all the standards. The boundaries were for all. FBI and CITF had the
same boundaries for all DoD included. In our discussions,.evu'ybody understood the
standards. We have the same guidance. Everybody was formally notified that the
superior commander made the guidance for interrogations.

I recognize the CITF memo objecting to the Special IP. I sent the interim plan up and it
Wwas approved by higher headquarters.

My focus was on the relationship between the CITF and the JTF. My focus was to
improve it. They were at odds professionally and personally to the detriment of the
mission. I called the CITF commander personally. We discussed that they were trying to
develop evidence and the JTF Position is not to develop evidence, but intelligence. The
meeting was attended by General Ryder (the CID Commander), the CITF commander,

and myself. We talked about an effective relationship about doing the mission.

] agreed with his mmendations and findings. The Director of the JIG w:
as an effective leader and did a good over watch. He was a senior
leader down there that would execute the mission.

I directed the Director of the JIG to conduct an investigation into the lap dance aliegation. @

776
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The standards were known across the mission. 1 foun duct ta;
later. It never came to my level. I believe it came t ttention

took appropriate action.

I'had several counseling sessions wi Heis very fine man. He did o
manner that demonstrated what the are.

1am a standards guy. If you don’t follow the standards, I'll take the appropriate action.
When honest mistakes are made, you counsel, coach, and mentor. :

I came to a dysfunctional organization not with mission success. | spent a large amount
of time fixing it.

anymore. This particular incident was a single incident. There
were some cases of the MPs being actively involved in interrogation; that was not my
guidance,

The ICRC brought several general statements for revi

The guidance every week revalidated the guidance. It was very important.
The FB{ and CIA representative came every 30 days.

Interrogations require that we would restate the standards every time, | knew the contract
interrogators. I gave them the same speech for standards.

Theére was fairly large friction between JTF and ICRC. One of my focuses was to make it

effective. It was producing unnecessary friction. —_—
g M
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I'have not been through SERE. Idon’t believe to my knowledge that the interrogators

weat through SERE. The Psychologist, Forensic Psychologist, and Clinical Psychologist
were trained through SERE. '

Most interrégators were school trained on tactical interrogation. Tactital debriefing in
strategic interrogation, some were trained. It was a small number., Some picked up
training while there at GTMO.

' We established the Tiger T

I have seen several hundred interrogations now. When I showed up at GTMO I had
never before witnessed one.

I believe one of the things we found out holistically. Unity of command for success and
standards demonstrated success on a regular basis.

JTF-160 and JTF-170 was an ad hoc organization that started from a cold start that we
normally would have in our institution.

There were a lot of developmental operations
and procedures for strategic Interrogation on how things should be done.

Abuse problems are simply about discipline setting, standards and developing these

standards. You need leadership involvement that clarifies and focuses on the importance
of the mission,

GTMO and Iraq are different. I hay
used standards, how to treat detain
incentive based interrogations.

ehadayearandahalftolookatG’IMO. GTMO

ec that are not combatants, how to interrogate, and
GTMO was successful.

Those infeérrogations did not involve torture.

GTMOize inappropriately reads bad information. I have heard of it

leader and standard there is adherence to the standards. In another co
discredit to all the leaders.

If you apply a
ntext, it brings
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. On 26 March 2004, I departed the island and went to Iraq three days later.

111111111111111111111111

MG Geoffrey Miller was interviewed, via secure telephone, a second time on 31 March
2005 at 1843 EST. At that time Lieutepant General Schmidt advised MG Miller of his
rights under Article 31 of the Uniform Code of Military Justice.

Lt Gen Schmidt asked MG Miller several questions regarding events that have been
documentéd in the intetrogation logs obtained from GTMO. Lt Gen Schmidt asked MG
Miller if he had ever read the interrogation logs and MG Miller responded that he had
not. MG Miller responded that he was unaware of the following events:

- on 21 and 23 Dec 02, MPs held down a detaince while hmdlcd we §2
detainee without placing weight on the detainee
-on 4 Dec 02, SGTHDassaged the detainee’s back and neck over his G 6
clothing : '

3779
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@ ! ake letter from the White House that spelled gﬂ
. . «ut his authonzation to

MG Miller stated that had he known of the threats tiﬁs family, he would E_] B /
never have allowed it. 7

,)\[OD‘\ MG Miller stated that he was aware of the following:

- that detaifiees were yelled at and that music was used in interrogations

@ é/ mﬁuinmgmdforzomwaywmuomofsmpfmmzs
Jovember 2002 until 15 January 2003

¥ . thar?m scparated from the detainee population from 8 August 2002 uatil 15 7
' January 2 _
@b/ . i pasonatediNavyCaptainﬁomtheWhiteHousg

@ 7 1 aeclare under penalty that the foregoing in a true and correct summary of the stateme
given by the witness, MG Geoffrey Miller. Executed at Davis-Monthan Air Force Bas.,
Arizona, on 31 March 2005, :
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RANDALL M. SCHMIDT
Lieutenant General, USAF
AR 15-6 Investigating Officer
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